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عضو هیأت علمی پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و مهندسی زلزله می گوید که هر ۳۰۰۰ تا ۳۵۰۰  سال یک بار گسل شمال تهران 
گسیخته می شود. مهدی زارع دراین باره گفت: »از ۲۳۰۰ سال گذشته  پیرامون تهران زلزله هایی به ویژه بر روی گسل شمال تهران رخ 
داده است، ولی هیچ کدام از آنها در  تهران نبوده است .  « به گزارش »ایسنا«، او ادامه داد: »زلزله ۳۱۰ میلادی نخستین زلزله تاریخی ایران 

 است که از طرف یونانی ها ثبت شده و دارای مستندات تاریخی است . «  

فعالیت گسل شمال تهران 
هر ۳ هزار تا ۳۵۰۰ سال
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در روزهـای پـس از بـروز یک 
حادثه، کـودکان بـه حمایت و 
مراقبت بیشـتری نیـاز دارند. 
ممکـن اسـت خیلی بترسـند 
و فشـار زیـادی بـه آنهـا وارد 

باشد. شـده 

چراسافاری؟ 
من متولد  ســال 50  در دامغانم. کودکــی ام را در این 
شــهر گذرانده ام و از آنجایی که در آن زمان بیشتر کارمان 
در بیابان بود به کویر علاقه مند شدم و همین علاقه باعث 
شد سافاری جزو برنامه های زندگی ام باشد و حالا 10سالی 
می شود که این کار را انجام می دهم، البته دوستانم را به این 
کار تشــویق کرده ام و حالا  آنها هم از دوستداران کویرند. 
کویر واقعــا به من روحیه می دهد و همین مســأله باعث 

جذابیت بیشتر آن می شود. 
ســفراخیرتانوطیکردنعــرضریگجن

چطوربود؟
من بیشــتر کویرها را رفته ام؛ با دوستانی که به این کار 
علاقه  داشــتند، ضمن این که امکانات و ســرمایه لازم را 
هم برای سافاری داشتند، اما این بار تصمیم گرفتم کاری 
متفاوت انجام بدهم؛ برای همین قرار شد افرادی را همراهی 
کنم که آرزوی چنین سفری را دارند و امکانات آن برایشان 
مهیا نیست. از طریق یکی از دوستان به افراد دارای معلولیت 
 اعلام کردیم که می خواهیم در کویر ریگ جن ســافاری 

داشته باشیم و تعدادی از آنها استقبال کردند و توانستیم 
در سه چهار روز لحظات خوبی را در کنار هم تجربه و عرض 

کویر را طی کنیم.
کویرنوردیوســافاریباافراددارایمعلولیت
تصمیمبزرگیبودوبیشــکدردسرهایخاص

خودشراداشتهاست.
حتما همین طور اســت، البته به یک باره این تصمیم را 
نگرفتم؛ ماه ها بود که به این مسأله فکر می کردم و دوست 
داشتم حتما زمینه های این تجربه را فراهم بیاورم، البته به 
تمام جوانب کار فکر کرده بودم و می دانستم کار راحتی در 
پیش ندارم. سه ماه پیش با سعید ضروری برای نخستین بار 
این تجربه را داشــتیم و وقتی تصمیمم  را بــا او در میان 
گذاشتم، استقبال کرد و راهنمایی های خوبی هم داشت و 

تشویق مان کرد این کار را انجام بدهیم.
آیاقبلازشماچنینتجربهایوجودداشتهاست؟

تورهایی وجود دارند که قبل از ما معلــولان را به نقاط 
مختلف برده انــد و در کویر هم تنها آنهــا را تا پای رمل ها 
برده اند، اما ما در این ســفر عرض کویــر ریگ جن را طی 

کردیم؛ کاری که آدم های حرفه ای هم به ندرت آن را انجام 
می دهند. 

دلیلاینتصمیمرابرایمانمیگویید؟
این نکته را در نظر داشته باشید که کار من تور نیست و 
تنها به واسطه علاقه  شخصی ام این کار را انجام داده ام.  قبل 
از ما کسی این کار را انجام نداده بود و من تصمیم داشتم این 
کار نشدنی را انجام بدهم تا دوباره ثابت شود که غیرممکن 

تنها غیرممکن اســت. البته یکی از دلایل دیگر، کمبود 
امکانات رفاهی برای افراد دارای معلولیت است و متاسفانه 
بیشتر این افراد به دلیل شرایطی که دارند به انزوا  و تنهایی 
رو می آورند که این اصلا قابل قبول و پسندیده نیست. دلیل 
آخر هم این که این سفر برای افراد دارای معلولیت دو سه 
برابر افراد معمولی هزینه دارد و تقبل آن برای همه این افراد 
در بیشتر مواقع  سخت است و به همین دلیل این تجربه 
برای آنها آرزویی دست نیافتنی به نظر می رسید و تلاش من 

این بود این آرزو را برایشان دست یافتنی کنم. 
انگیزهشخصیایهمشمارابهاجراییکردناین

تصمیمترغیبمیکرد؟
از کمک کردن به دیگران لذت می برم و این را بدون هیچ 
اغراقی می گویم. من از کمک به دیگران به اندازه ســفر و 
سافاری لذت می برم و سر ذوق می آیم و انرژی ام مضاعف 
می شود. درواقع ما آدم ها وقتی به کسی کمک می کنیم، در 
وهله اول به خودمان کمک کرده ایم؛ کاش این واقعیت در 

میان همه آدم ها جا باز کند. 
بهمشکلیهمدراینسفربرخوردید؟

تمام مسیر را با سافاری رفتیم؛ یعنی همسفرانمان را از 
درِ منزل با سافاری بردیم ریگ جن و برگرداندیم و خدا را 
شکر هیچ مشکلی پیش نیامد البته هر سفری مشکلات 
خودش را دارد اما نگاه ما به مشکلات متفاوت بود و سعی 
کردیم از تک تک لحظاتمان لذت ببریم حتی کمک کردن 
به همسفرانمان جزو جذابیت های این سفر بود و حتما این 

تجربه را دوباره تکرار خواهم کرد. 
ازحالوهوایهمسفرانتانبگویید.

آنها فکــر نمی کردند بتوانند در چنــد روز این حجم از 
هیجان را تجربه کنند؛ خیلی ذوق زده بودند، محو  طبیعت 
شــده بودند و مشکلاتشــان را فراموش کرده بودند. آنها 
می گفتند فکر نمی کردند بتوانند در طول عمرشان چنین 
لحظاتی را تجربه کنند. حالا بعد از این سفر دوستان خوبی 

برای هم شده ایم. 
بیتردیدســفرباافراددارایمعلولیتنیازمند
امکاناتیاستوحتمابایدشــرایطیرادرنظر

گرفت.بهاینمسائلاندیشیدهبودید؟
 بی شک همین طور اســت. ما قبل از سفر به همه موارد 
فکر کردیم و همه جوانب را در نظــر گرفتیم و به همین 
منظور مطالعاتی انجام دادیم تا متوجه شویم که افراد دارای 
معلولیت چه نیازهایی دارند. این سفر به امکانات بیشتری 
نیاز داشت برای همراه بردن ویلچر، واکر، سرویس بهداشتی 
و.... ما حتی برای گزینش این افراد نوع و میزان معلولیت را 

هم مد نظر قرار دادیم تا این سفر آسیبی به آنها نزند.    
گزینشهمسفرانتانبهچهطریقبود؟

از طریق یکی از دوســتان که در شبکه های اجتماعی 
در ارتباطم، ســفر را اعلام کردم و افراد علاقه مند داوطلب 
سفر شدند البته در این سفر از مشورت ها و راهنمایی های 
این دوست بهره بردیم؛ چون او معتقد است که معلولیت 

محدودیت نیست و در این سفر ما را هم همراهی کردند. 
یکیازبرنامههایآیندهتانپرشازارتفاعاست؛
آیاافراددارایمعلولیتمیتوانندچنینتجربهای

داشتهباشند؟
 صد درصــد این افــراد هــم می توانند ایــن تجربه را 
داشته باشند. ان شاءالله 15 روز دیگر در سفری به قشم این 
تجربه را برای این افراد مهیــا خواهیم کرد و علاقه مندان 
می توانند از ارتفاع 14تا15هزارپایی پرش را تجربه کنند و 
بعد با چتر روی زمین بنشینند. قبلا این تجربه را داشتیم و 
سعید ضروری یک بار در دوبی پرش از ارتفاع را داشته است. 
برایاینپرشنکاتپزشــکیمــدنظرقرار

میگیرد؟
بله؛ برای این پرش ملاحظاتی مــد نظر قرار می گیرد؛ 
ملاحظاتی همچون نوع معلولیت، وزن فرد و این که سرعت 
و باد چه تاثیری می تواند بر معلولیت فرد بگذارد؛ بعد از این 

ملاحظات پرش صورت می گیرد.  
آیاخودتانپرشازارتفاعراتجربهکردهاید؟

متاســفانه هنوز نه؛ چون اضافــه وزن دارم تــا امروز 
نتوانسته ام این پرش را انجام بدهم اما برادرزاده ام این پرش 
را انجام می دهد. باید به این نکته اشــاره کنم که پرش از 

ارتفاع با افراد دارای معلولیت دونفره است.  
آیاجزاینســفروبرنامهآتیتــانبرایپرش

فعالیتهایدیگریهمداشتهاید؟
من عاشق کمک کردنم و دیگران را هم به این کار ترغیب 
می کنم. چندباری به همراه دوســتان برای جست وجوی 
افرادی که در کویر گم شده بودند، رفتیم و از آنجا که کویر 
را می شناســیم، بعد از چند روز جست وجو توانستیم آنها 
را بیابیم، البته به گروه های آفرویــدی که در آنها عضوم، 
پیشنهاد داده ام که در گروه های امداد ثبت  نام کنیم تا در 
شرایط بحرانی بتوانیم به کمک امکاناتی که این خودرو ها 

دارند، کمک حال باشیم. 

 گفت وگو با سعید ضروری
معلولی که هم غواصی را تجربه کرده است، هم پرش از ارتفاع 

زندگی یعنی ماجراجویی 
 سعید ضروری با وجود معلولیت دیستروفی زندگی 
را نوعــی ماجراجویــی می داند و برای همیــن در این 
ســال ها ماجراجویی هایی مانند کایت سواری، پرش از 
ارتفاع و ... را تجربه کرده اســت. او مدیر یک آموزشگاه 
مجــازی زبان های خارجی اســت و در کنــار آن گروه 
ماجراجویان معلول  را هم اداره می کند و تجربیاتش در 
ماجراجویی های مختلف سبب شــده سفر ریگ جن را 
با همکاری آقایان مظلومیان برای افراد دارای معلولیت 

انجام دهد. در ادامه با او بیشتر آشنا می شوید.
از ماجراجویی هایتان بگویید.

کایت ســواری، غواصــی، ســقوط آزاد، غارنوردی، 
کویرنوردی و ... تجربیاتی بودند که پشت سر گذاشته ام. از 
 سال 94 استارت گروه ماجراجویان معلول ایران را زده ام 
و تاکنون فعالیت هایی را هم در این زمینه داشته ایم. به 
واسطه گروه ماجراجویان با گروه های مختلف آشنا شده  
و توانسته ایم تجربه غواصی، کویرنوردی و پرواز را برای 
افراد دارای معلولیت فراهم کنیم. درواقع در این زمینه 
سعی دارم افراد توانا و کسانی را که در زمینه فعالیتشان 
جزو بهترین ها هســتند، شناســایی کرده و با آنها وارد 

همکاری شوم. 
ماجرای ســفر ریگ  جن و طی عرض این کویر 

چگونه شروع شد؟
قبل از این سفر به شخصه سفری با احسان مظلومیان 
داشــتم و دیدن امکانات و مهارتشان در زمینه سافاری 
فکر داشتن ســفری در کویر برای گروهی از افراد دارای 
معلولیت را در ســرم انداخت، ایــده ام را مطرح کردم، 
پیشــنهاداتی دادم و برنامه ریزی برای سفر انجام شد. 
درواقع جمع کــردن گروه با من اســت و کار اجرایی را 
افرادی که برمبنای توانایی هایشان شناسایی می شوند، 
انجام می دهنــد. در حقیقت در نقــش تورلیدر عمل 
می کنم و به همین شکل تجربیات زیادی در زمینه های 
مختلف داشــته ام. در گروه های مختلف شرایط سفر را 
اعلام کردم؛ علاقه مندان اعلام آمادگی کردند، این سفر 
شکل گرفت و توانستیم عرض کویر را طی کنیم، البته 
باید متذکر شوم که در تمام ماجراجویی ها شرایط افراد 

سنجیده می شود.
از حال وهوای این سفر بگویید.

ســفرهای تلفیقی همیشــه ســفرهای خــوب و 
هیجان انگیزی می شوند، این سفر هم در کنار سختی ها 
و برنامه ریزی هایی که نیاز داشت، سفر دلچسبی بود و 
برای همسفرانمان تجربه خوبی به حساب می آمد. البته 
این سفرها هزینه های زیادی می خواهند و اگر اسپانسر 
داشته باشــیم، می توانیم سفرهایی از این دست بیشتر 
داشته باشیم. در اکثر این ســفرها از همسفران بیشتر 
هزینه بنزین و غذا گرفته و ســایر هزینه هــا از طریق 

اسپانسرها تامین می شود. 
برای آینده چه برنامه هایی در نظر دارید؟

در کنار تمــام ماجراجویی ها و فعالیت های اجتماعی  
ســعی خواهم کرد کارهای هیجان انگیز بیشــتر را در 
برنامه هایم بگنجانم و ســعي خواهم کرد شرایط براي 
تجربه دیگران با شــرایط جسمي مشــابه فراهم شود، 
کارها و فعالیت هاي دیگــري هم خواهد بود که فعلا در 
مرحله ایده اولیه اند.  دیدن حیات وحش، پرواز با کایت 
و غواصی از برنامه های  سال آینده  اند و برای اجرایی شدن 
آنها درحال گفت وگو و پیگیری با مدرسان و متخصصان 
این حوزه ها هستم. البته برای تسهیل و استانداردسازی 
گردشــگری برای افراد دارای معلولیت درحال مطالعه 
برای سیاستگذاری ها هستیم، چون قانونی در این زمینه 
نداریم و چک لیســت هایی تهیه خواهد شد تا افرادی 
که مجری این ماجراجویی ها هســتند، با توجه به آنها 

امکانات را فراهم بیاورند. 

 گفت وگوی »شهروند« با مدیر یک گروه گردشگری
 که برای معلولان تورهای خاص و ماجراجویانه برگزار می کند

لذت سافاری بدون ویلچر در کویر جن

کایتسواری،غواصی،سقوطآزاد،
غارنوردی،کویرنوردیو...تجربیاتی
بودندکهپشتسرگذاشتهام.ازسال
94استارتگروهماجراجویانمعلول
ایرانرازدهاموتاکنونفعالیتهاییرا
همدراینزمینهداشتهایم.بهواسطه
گروهماجراجویانباگروههایمختلف
آشناشدهوتوانستهایمتجربهغواصی،
کویرنوردیوپروازرابرایافراددارای

معلولیتفراهمکنیم
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گذراندهاست؛شهریکهاورابهکویرعلاقهمندکردهوحالا10سالیاستکهازسافاریلذتمیبردوخیلیها
رابهآنعلاقهمندکردهاست.علیرضامتولددهه50استوچرخزندگیراباتجارتوکاروارداتمیچرخاند،اما
دغدغههایزندگیوکارنتوانستهاستاوراازعلایقشدورکند.علیرضاکوچکترینفرزندخانوادهایپرجمعیت
استوتحصیلاتشراتادیپلمدرهماندامغانادامهدادهتاخیلیزودواردبازارکارشود.علیرضابراینباوراست
کهطبیعتخانهماستوبایددرحفظوزیباییاینخانهبکوشیم.اوبههرکسیمیرسد،توصیهمیکندبابیابانو
طبیعتدوستانهرفتارکند،چونمعتقداستگیاهان،جانوران،درختچههاو....دوستانانسانندونبایدنظمآنها
رابههمزد.حالاعلیرضادرکنارهمهدغدغههاییکهدیگرانمیگویندزندگیراسختکرده،بهاینفکرافتاده
تالذتسافاریوکویرنوردیرابادیگرانتقسیمکند؛آنهمباکسانیکهحتیتردددرخیابانهایشهرهم

برایشانسختاستوهمیشهازمناسبسازیمعابربرایآنهاسخنگفتهشده:معلولان.
علیرضاســقوطازارتفاعراهمدربرنامهداردتالذتاینهیجانرابااینآدمهاتقسیمکند.درادامهپای

صحبتهایاونشستهایمکهمیخوانید.


